ΓΛΩΣΣΑ (ΣΤ΄ ΤΑΞΗ)                                            ΟΝΟΜΑ: ……………………………………………………………
(ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ)
ΟΙ ΕΓΚΛΙΣΕΙΣ

	Χρησιμοποιούμε διαφορετικούς τύπους του ρήματος για να δείξουμε αν η πράξη που περιγράφουμε είναι πραγματική/βέβαιη (οριστική) ή επιθυμητή/αβέβαιη (υποτακτική) ή ακόμα αν απαιτούμε την πραγματοποίησή της (προστακτική). 

Οι διαφορετικοί αυτοί ρηματικοί τύποι λέγονται εγκλίσεις. 
Όλες οι εγκλίσεις είναι 5: η οριστική, η υποτακτική, η προστακτική, το απαρέμφατο και η μετοχή.



ΟΡΙΣΤΙΚΗ
Ο γιος του κυρ Πέτρου σπουδάζει γιατρός.
ΟΡΙΣΤΙΚΗ: κάτι το πραγματικό/βέβαιο

ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ
Ο κυρ Πέτρος ήθελε να σπουδάσει ο γιος του δικηγόρος.
ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ: κάτι το επιθυμητό/αβέβαιο

ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ
Ο κυρ Πέτρος έλεγε συχνά στον γιο του «Όταν μεγαλώσεις, γίνε δικηγόρος!»
ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ: συμβουλή/απαίτηση

ΜΕΤΟΧΗ
Κάθε φωνή έχει τη δικιά της μετοχή.

ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ:
Στέκεται εκεί περιμένοντας τους φίλους του.
ΑΚΛΙΤΗ ΜΕΤΟΧΗ: δηλώνει τον τρόπο ή τον χρόνο που γίνεται η ενέργεια του ρήματος). 

ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ:
Ένιωσε πληγωμένος από τη απόφαση του φίλου του, να μην τον ακολουθήσει.
ΜΕΤΟΧΗ ΠΟΥ ΚΛΙΝΕΤΑΙ: έχει κατάληξη –μενος, -μενη -μενο και κλίνεται σαν επίθετο με τις ίδιες καταλήξεις.

ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ
Βοηθάει στο  σχηματισμό
του Παρακείμενου, του υπερσυντέλικου και του συντελεσμένου Μέλλοντα

Ενεργητική φωνή: δέσει, βάψει
(έχω δέσει, είχα δέσει, θα έχω δέσει
έχω βάψει, είχα βάψει, θα έχω βάψει)
Παθητική φωνή: δεθεί, βαφτεί
(έχω δεθεί, είχα δεθεί, θα έχω δεθεί
έχω βαφτεί, είχα βαφτεί, θα έχω βαφτεί)

Με βάση τις πληροφορίες που σου δίνει ο πίνακας, συμπλήρωσε τις προτάσεις, που ακολουθούν:
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Οριστική έχουν όλοι οι χρόνοι:		1. _____________________
						2. _____________________
						3. _____________________
						4. _____________________
						5. _____________________
						6. _____________________
						7. _____________________
						8. _____________________

Υποτακτική έχουν τρεις χρόνοι:		1. _____________________
						2. _____________________
						3. _____________________

Προστακτική έχουν δύο χρόνοι: 	1. _____________________
						2. _____________________

Μετοχή άκλιτη ενεργητικής φωνής έχει ένας χρόνος:	 1. _____________________

Μετοχή κλιτή παθητικής φωνής έχει ένας χρόνος: 		1. _____________________

Απαρέμφατο  έχει ένας χρόνος: 	1. _____________________


ΟΡΘΟΓΡΑΦΙΑ ΜΕΤΟΧΗΣ ΚΑΙ ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟΥ
1. Η κατάληξη της κλιτής μετοχής γράφεται:
α) με ωμέγα όταν η μετοχή είναι παροξύτονη 
π.χ. δηλωμένος, πληγωμένος, φαγωμένος
β) με όμικρον όταν η μετοχή είναι προπαροξύτονη
π.χ. εργαζόμενος, αυξανόμενος
(Εξαιρούνται μερικά ρήματα της Β’ συζυγίας που σχηματίζουν προπαροξύτονη κλιτή μετοχή σε -ώμενος, π.χ. τιμώμενος.)

2. Η κατάληξη της άκλιτης μετοχής γράφεται:
α) με ωμέγα όταν τονίζεται
π.χ. γελώντας, ζητώντας, μιλώντας
β) με όμικρον όταν δεν τονίζεται
π.χ. τρέχοντας, πίνοντας, τρώγοντας, λύνοντας

3. Η κατάληξη του απαρέμφατου γράφεται πάντα με έψιλον γιώτα.
έχω δέσει, είχα δέσει, θα έχω δέσει
έχω βάψει, είχα βάψει, θα έχω βάψει
έχω δεθεί, είχα δεθεί, θα έχω δεθεί
έχω βαφτεί, είχα βαφτεί, θα έχω βαφτεί
